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Книга представляет собой сборник избранных трудов проф. В. Б. Шток­
мана (1909—1968), посвященных проблемам турбулентности и перемешивания 
водных масс в море, термине моря и теории морских и океанских течений. 
Эти работы полностью сохраняют свою научную актуальность и в настоящее 
время. Особенно велик вклад В. Б. Штокмана в теорию морских течений. Ра­
циональное объяснение противотечений в морях и океанах; создание и разви­
тие метода полных потоков; использование плотностных моделей при расчете 
течений на отдельных уровнях по известным полным потокам; истолкование 
своеобразия течений в проливах и вокруг островов — таков краткий перечень 
наиболее важных достижений проф. В. Б. Штокмана в этой области.

Сборник представляет интерес для научных работников; его можно также 
рекомендовать студентам старших курсов гидрометеорологических институтов 
и университетов в качестве введения в теоретическую океанологию.

This is a collection of Prof. W. В. Stockmann’s papers devoted to problems 
of turbulence and mixing of water masses in the sea, thermal processes in the 
sea and theory of ocean currents. The papers present currently central pro­
blems. Of particular importance is the contribution made by W. B. Stockmann 
to the theory of sea currents. Rational explanation of counter-currents, the deve­
lopment of method of total flows, the application of density models to calcula­
tion of currents at different depths from the known values of total flows, the 
interpretation of specific features of the currents in straits and around the 
islands—that is a brief list of the most important achievements of Prof. 
W. B. Stockmann in oceanology.

The publication will prove valuable to research workers. It may be recom­
mended to post-graduates of hydrometeorological institutes and universities as 
an introduction to theoretical oceanology.
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